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Pes k ničemu!
Rozhovor Pes k ničemu!

Eriko, jaké bylo vaše setkání s Jackem?

Na Jeka jsem narazila před pěti lety, když mu byl 

necelý rok. Hned na první pohled mě zaujal svou 

barvou a atletickou postavou, a protože jsem 

už nějaký čas hledala po okolí pejska na výcvik 

a společné chvilky, tak netrvalo dlouho a já se 

majitelky Jeka zeptala, jestli bych pro něj mohla 

chodit a cvičit s ním. Majitelka nadšeně souhla-

sila, protože pes zlobil a ničil, na co přišel. V prv-

ní den mého a Jekova setkání a společných chvil 

jsme určitě oba ani netušili, co máme vše před 

sebou. V té době Jek znal své jméno, měl základ-

ní přivolání a na povel si sedal. Ze začátku se mě 

bál, bál se každého mého pohybu i slova. Získat 

jeho důvěru nebylo jednoduché, snažila jsem 

se k němu najít cestičku a zanedlouho se sám 

odhodlal a začal se mnou komunikovat. Já jsem 

byla šťastná a měla jsem pocit, že od té chvíle 

bude všechno v pořádku a já se budu moci se 

svým novým parťákem věnovat kynologii napl-

no. Omyl byl pravdou, při našich procházkách 

bylo všechno v pořádku, ale první příchod mezi 

lidi a později na cvičák ukázal, že Jek se každého 

bojí a udržet ho v blízkosti lidí na vodítku není 

žádná legrace. 

Jak jste Jeka motivovala ke spolupráci 

s vámi? 

Pro Jeka je a asi i zůstane největší motivací mí-

ček nebo nějaká jeho hračka. Pamlsky má rád 

asi jako každý pes, ale rozhodně se pro ně nepře-

trhne. Ale abych mu nekřivdila, tak má i dny, při 

kterých dělá krásně i na pamlsek, jenže takových 

dní je opravdu jen málo. U některých cviků je pro 

něj motivací jen to, že je může vykonávat, jako 

například u překážek, maket... 

Jek se bál mužů, jak jste to postupně od-

naučovali? 

Jek se bál mužů i žen, ale dá se říci, že z mužů 

měl až panický strach. Jeho strach jsem odbou-

rávala postupně. Začala jsem ho brát všude s se-

bou, do města, na nákup, do autobusu, metra, 

tramvaje, na akce mezi lidi. On tam šel, proto-

že jsem tam šla já. Všichni, se kterými jsem ho 

kontaktovala, si ho ze začátku nesměli všímat, 

zkrátka dělali, že tam Jek není. S postupem času 

si Jek od nich začal brát pamlsky, později se 

nechal za pamlsek pohladit. Dnes je ve stadiu, 

že má den, kdy nemá problém skočit na cizí lidi 

a nechat se od nich hladit, i si s nimi hraje. Ale 

přece jenom je to jen zvíře a nikdo neví, co se 

mu odehrává v hlavě. Jsou i dny, kdy u něj ta 

bázlivá stránka vyplouvá na povrch. Ale již není 

problém s Jekem normálně cestovat veřejnými 

dopravními prostředky, chová se jako každý nor-

mální pes.  Jek prostě pochopil, že se mnou jsou 

ti lidé na něj hodní. 

Jak se k vám, k mladinké dívce s problémo-

vým psem, chovali na cvičáku? 

Na cvičák jsem chodila už léta před tím, vlast-

ně jsem tam vyrostla. Doprovázela jsem tam 

na výcvik mamku, později i sama ,,cvičila“ s vý-

cvikářovým německým ovčákem Fárou, který 

nás bohužel navždy opustil. Později jsem cvičila 

s naší starou fenkou Tarinkou, která si dnes užívá 

zasloužený důchod, tak to pro mě nebyla žád-

ná nová věc. S Jekem jsem si tak cvičila sama 

za podpory a dohledu mojí mamky. Mnoho zku-

šených výcvikářů však radilo opak – abych se 

poohlédla po jiném psu.  Po nedlouhé době, co 

jsem s Jekem pracovala, přišlo první setkání s na-

ším výborným kamarádem a učitelem Pavlem 

Beerem st. Když poprvé Pavel Jeka viděl, Jek se 

k němu nepřiblížil ani na deset kroků. Když se 

Pavel hnul, tak Jek taky, aby udržel stále stej-

nou vzdálenost, to znamená minimálně oněch 

deset kroků.  Pavel se mě zeptal, co bych s tím 

pejskem chtěla dělat. Moje odpověď byla jasná 

– sportovní kynologii a záchranařinu. Asi jsem 

mu trošku vyrazila dech, protože jeho dotaz byl: 

„Ale v záchranařině se hledají lidi, že?...“ a zby-

tek nechal bez komentáře. Přesto Jekovu a mou 

budoucnost nezatratil, ale naopak – vzal ji jako 

výzvu pro sebe. Říkal, a dodnes nám říká, rady 

a nápady, jak mám s Jekem pracovat.  Bez jeho 

nápadů, názorů a zkušeností bych nebyla s Je-

kem tam, kde jsem.

Jek vám začal i utíkat ze cvičáku – jak jste 

ho přesvědčila, že i tam může být fajn? 

Jeky je na place rád, rád tam pracuje a hraje si, 

jen je tam rád pouze se mnou. Pan nebo paní 

Na příběh border kolie Jeka, který se kdysi bál lidí a dnes patří 

mezi velmi úspěšné psy, a jeho mladé paničky Eriky Zelinkové, 

mě upozornil jejich trenér Pavel Beer st. Příběh psa, nad kterým 

mnoho zkušených kynologů po prvním setkání „zlomilo hůl“ 

a doporučilo Erice si pořídit jiného psa, je jistě podobný mnoha 

jiným příběhům psům různých plemen. A především pro jejich 

majitele je určen tento rozhovor. A pro ostatní může být i zamyš-

lením, zda snad nesoudí někdy příliš příkře a hloupě…



www.pespritelcloveka.cz

RozhovorPes k ničemu!

3

rozhodčí mu tam překáží. Problém s Jekovým 

utíkáním z placu byl nečekaný a náhlý. Objevil 

se taky jen při zkouškách a závodech. Prostě se 

jednoho dne sebral a utekl. Nechtěl pamlsky, ba-

lonky, nechtěl nic, jen být mimo cvičební plac. 

Nejdříve jsem nevěděla proč, ale pak jsem si 

uvědomila, že jsem nechtěně narušila náš vztah, 

jeho důvěru. Proto nezbývalo nic jiného než to 

napravit. Musel mi začít na place zase důvěřo-

vat. Od té doby není na place rád, ale je tam jen 

kvůli mně.  

Jak často a jakým způsobem jste se mu vě-

novala doma – máte ho doma či si půjču-

jete?

Jekoušek žije stále u svých majitelů, kteří ho 

mají jako rodinného psa. I když já bych ho doma 

nastálo měla moc ráda. Svým způsobem je Jeky 

jako můj a všichni ho tak i berou. U nás doma 

je to, jako kdyby tam s námi žil. Má vlastní mís-

tečka, ale jeho hlavní pelech je moje postel, 

na které se dost rozvaluje. Ale na straně druhé 

je fakt, že Jek žije s majiteli, pro mě i výhoda. 

Je to pro mě snazší, protože stále studuji a pro 

Jeka chodím, když mám čas. Trávíme spolu volné 

chvíle, víkendy, prázdniny. Prostě jak to jen jde, 

tak jsme spolu.  

Jak s Jekem trénujete?

S Jekem trénujeme tak, jak nám to vyjde. Třeba 

doma v obýváku nebo v mém pokoji si trénuje-

me poslušnost, speciální cviky pro malá pleme-

na a cvičíme si taky nos hledáním. S Jekem toho 

cvičíme opravdu hodně poslušnosti národní, me-

zinárodní, sportovní kynologie a záchranářské, 

stopy sportovní kynologie a záchranářské, obra-

ny, speciály v sutině i ploše, speciály pro malá 

plemena a k tomu všemu ho občas jen tak pro 

radost učím různé taneční kreace. Takže, když 

si občas splete cviky, není se čemu divit. Samo-

zřejmě, když se na něco připravuji, tak to s ním 

opakuji, aby si to pořádně oprášil a hlavně zažil. 

Jek měl i reakci na střelbu, jak se vám ji po-

dařilo odbourat? 

Po postupném zjišťování, kolik máme s Jekem 

problémů ve výcviku, jsem byla opravdu šťastná, 

že byl bez reakce na střelbu. Říkala jsem si, to 

je štěstí, co bych dělala, to bych nezvládla, atd. 

Přišel Nový rok, který Jek trávil se svými maji-

teli. Trénovali jsme stále stejně, až jednoho dne 

jsme si řekli, že se bude při tréninku opět střílet.  

Já byla stále v klidu, protože jsem měla psa bez 

střelby. Jenže jak se vystřelilo, tak opak byl prav-

dou. Jekův útěk, strach, nervy. To bylo pro mě 

opravdovým překvapením. Co dělat, potrestat 

ho, pochválit ho, nevšímat si ho, přesvědčovat 

ho? Naštěstí mi Pavel Beer st. poradil svou me-

todu, která zabrala.

Spousta lidí by takového psa nechtěla 

a radši si pořídila štěně či jiného bezproblé-

mového, proč jste to nevzdala vy? 

To, co jsem prožívala a vlastně prožívám s Jekem 

na place, si nikdo, kdo tento problém nezažil, 

nedovede představit. Kdybych řekla, že jsem 

o jiném psu neuvažovala, lhala bych. A každá 

tato myšlenka byla podpořená někým, kdo mi 

říkal, ať si najdu jiného psa, že s tímhle psem 

nikdy nesložím ani ZZO a i kdyby ano, tak to 

bude náhoda, že dávat čas a práci do takové-

ho psa je zbytečné.  Ale pokaždé jsem si musela 

uvědomit, že se mi nechce opustit kamaráda 

a parťáka nejen pro sport, ale také pro život. Na-

štěstí, vedle mě vždy stála mamka i Pavel Beer 

st., kteří mi dávali tu správnou podporu k další 

práci s Jekem.

Ziggi Bohemia Alké (Jek), border kolie, nar. 5. 

1. 2007, o. Karrider Kind of Magic, m. Shimmy 

Red Tempo, chov. Alexandra Grygarová, maj. 

Claudie Hepnerová. Záchranářské zkoušky: ZZZ, 

ZTV1, ZZP1, ZZP2, RH-E/T, RH-E/F, RH-TA, RH-TB, 

ostatní zkoušky: ZZO, ZM, ZVV1, ZMP1, ZPS1, 

BH, FPr1, FPr2, FPr3, FH1. Úspěchy: 3. místo Bře-

zenecký duel ZVV1 2008, Vítěz mládežnického 

záchranářského Junior Cupu 2009, 3. místo Ju-

nior Cup 2010, 3. místo Sahara Podlešín ZMMP 

2010, 1. místo Březenecký duel ZVV1 2010, 3. 

místo Jarní závod ZVV1 2011, 3. místo Přebor 

na TTM 2011 ZM, 5. místo Mistrovství ČR mláde-

že stopařů 2011, Ocenění krajskou kynologickou 

organizací za reprezentaci Prahy za rok 2011, 

Složeno IRO Internationalen team competetion 

– Žatec 2012

Pohledem trenéra
Jméno trenéra Eriky, pana Pavla Beera st., není 

jistě pro mnohé neznámé. Ostatně jednu dobu 

psal pro náš časopis i seriál o výcviku malých 

plemen psů… A protože pohled z druhé strany 

na dvojici bývá víc než zajímavý a přínosný, ze-

ptala jsem se i jeho, jak se mu pracovalo a pra-

cuje s Erikou a Jekem.

Jak na vás působila tato dvojice při prvním 

setkání?

Pokud si dobře vzpomínám, Jek byl asi roční, vy-

padal jako ne moc vyrostlá bordera a na první 

pohled nedůvěřoval lidem. Držel si vzdálenost 

od člověka asi deset kroků a vleže hlídal kaž-

dý jeho krok směrem k sobě a o tu vzdálenost 

zase popolezl. Ovšem s psovodem, tedy Erikou, 

ale i její maminkou, měl poměrně dobrý kontakt. 

Měl rád míček, ale pokud mu jej hodil někdo cizí, 

tak ho nejraději „pásl“ (to znamená – hlídal, ale 

nevzal a ani nepřinesl).  Měl zájem o stopy, jak 

mi bylo ukázáno, a Erika (tehdy žákyně ZŠ) chtě-

la dělat sportovní kynologii, ale i záchranařský 

výcvik. A tam je všude kontakt s lidmi a v zá-

chranařině je i přenášení psa. Zdálo se ale, že 

Eriku, vzhledem k tomu, že se v tomto prostředí 

pohybuje od mala, to nevyvedlo z rovnováhy. Je 

hezké, když má někdo důvěru jak ve svého psa 

přítele, tak i v sebe samotného. Pro mne se práce 

s nimi stala výzvou. Ostatně byla to doba, kdy 

Erika ani Jek nestáli nikomu za žádné rady a tak 

jsem mohl docela dobře a v klidu směrovat vý-

voj této dvojice k obrazu svému a dosažení cíle. 

Zkrátka – naše první setkání bylo velmi rozpo-

ruplné. 

Co po vás bylo největším překvapením 

a největším oříškem?

Na tuto otázku se dá těžko objektivně odpově-

dět, protože pokud někdo celý život pracuje se 

psy a lidmi (i těmi problémovými), je těžké tyto 

věci vyhodnotit… Snad jen to, že Erika vydrže-

la, a to i po mnoha proplakaných chvílích. A ze-

jména pak po hodnocení Jeka lidmi, kteří mění 

psy jako ponožky nebo fotbalisté míč… Ona 

vždy našla sílu, dokázala vstát a znovu to zkou-

šet. Docela mě to překvapilo, neboť se mnohdy 

jednalo i o kynologické autority.  Tady ale bylo 

leckdy vidět, že ve svém hodnocení vůbec ne-
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zohledňují cit člověka ke konkrétnímu psovi. 

Mnohdy zhodnotí jen to, co je špatně u psa, 

a nabídnou cestu, jak z toho ven – psa se zbavit 

a pořídit si perspektivnějšího... City stranou! To 

je dle mého mínění špatně – takový přístup se 

u mladých lidí  musí nutně promítnout do jejich 

života, a nejen kynologického.  Myslím, že nej-

větším oříškem tedy bylo nastavit a nastartovat 

tuto dvojici pro budoucí dráhu. Stejně se nám 

to zcela nepovedlo, protože jsem nezohlednil 

to, že Erika jej bude chránit a umožní mu vy-

hnout se nepříjemným situacím a nastartuje 

plno problémů, jako například utíkání z placu. 

Ale i mnoho dalších drobností, které své psy 

učíme ve snaze je ochránit například před pře-

tížením. 

Pes chce utéct z „placu“, to je poměrně čas-

tý problém dvojic, kde je pes ve stresu a ma-

jitel jej dostatečně neumí v tu chvíli motivo-

vat… Co jste v této situaci radil Erice?

Jak taková situace vypadá? Pes se začíná rozhlí-

žet a krčit, případně s ocasem mezi nohama 

napíná vodítko a snaží se dát najevo psovo-

dovi, že se chce situaci vyhnout a prostor 

opustit. A následuje většinou špatné 

chování ze strany majitele – bere psa 

do náruče, případně se otáčí zády, 

nechává se psem odtáhnout, pokouší 

se jej uklidnit hlazením nebo i jinak 

ochranitelsky reaguje. Snaží se psovi 

zajistit bezpečí, i když ve skutečnosti 

psovi nic nehrozí a vše se odehrává 

jen v hlavě psa. A může to zapříčině-

no jak jeho mentalitou, tak dřívějšími 

zkušenostmi... Je dobré mít naučen povel 

„na mě“ (kdy se pes má na mě dívat a čekat 

akci, povel, pamlsek…) a právě v tomto přípa-

dě jej použít.  Pokud pes povel nezná, je třeba 

ho upoutat na sebe třeba šátráním v kapse, 

přejížděním nehty po bundě, nebo si můžeme 

dávat něco do pusy a zase vyndávat atd. Jako 

poslední je možné použít rozhodnou klidnou 

a přiměřenou korekci – tedy vrátíme psa vodít-

kem do pozice, ve které se nacházel ve chvíli, kdy 

s nežádoucími projevy začal. Okamžitě po dosa-

žení cíle našeho snažení psa výrazně pochválíme, 

případně i odměníme. V této pozici se můžeme 

postupně odklánět od nepříjemné situace tak, že 

pes ji již vizuálně nevnímá a po několika krocích 

nebo obratech se ho snažíme nenápadně znovu 

do dění zapojit. Neustále se snažíme psa poutat 

na sebe. Tady je třeba si uvědomit, že tahat míček 

nebo pamlsek nebo i jinak šaškovat není řešení. 

Mohlo by to vést jenom k tomu, že později si náš 

pes začne uvedené navozovat třeba jen z dlouhé 

chvíle, nehledě k tomu, že v budoucnosti to pou-

žít nemůžeme při vlastní akci. Cíl našeho snažení 

je tyto stresové situace a dobu odměnění postup-

ně prodlužovat, až se dostaneme k normálu. Ne-

ustále a dlouhodobě svými postoji a klidem dá-

vám psovi najevo, že se nic neděje a všude, kde 

je se mnou, je v bezpečí. Je to běh na dlouhou 

trať, který se rozhodně netýká jen času strávené-

ho na cvičáku.

Jek získal reakci na střelbu, a jak jste ji od-

naučovali?

Reakci na střelbu získal Jek pravděpodobně o vá-

nočních oslavách, protože se projevila na jaře. 

Můj dojem byl ovšem, že to „zlepšili“ ještě při 

záchranařině, kdy tloukli do plechů, a tak se 

přidaly ještě nárazové zvuky. Odnaučili jsme to, 

pokud se to tak dá říct, protože u psů s touto 

nervovou soustavou je to vždy na hraně. Je po-

třeba na tom neustále pracovat a upevňovat to 

opakováním.  Jinak řečeno, u labilních psů se 

musí neustále silné vjemy upevňovat. Ve zkratce 

– vše je postaveno na důvěře, a pokud použiji 

moderní termín operační podmiňování  – tedy 

naučím psa perfektně ležet a setrvat na místě 

a při výstřelu jej patřičně za uvedené ležení od-

měňuji. Postupně se dostávám od něho, ale 

vždy po výstřelu přistoupím…

Co by měl mít každý výcvikář u podobných 

dvojic na paměti?

Nejsem si zcela jist, zda jsem kompetentní se 

k dnešním výcvikářům a jejich metodám vyja-

dřovat, nakonec případ Eriky mluví za vše. Při 

svých několikaletých aktivitách s Jekem se se-

tkala s mnoha výcvikáři a nevzpomínám si, že by 

to skončilo jinak, než že pes je k ničemu. Dvojici 

je potřeba spojovat, a to tím, že začnu hledat její 

klady a to, co je dobré. Učím psovoda na zákla-

dě uvedeného si svého psa vážit, obdivovat jeho 

přednosti a teprve poté se už snadněji začneme 

věnovat odstraňování nedostatků a problémů. 

Ty pokud možno stavím jako výzvu, ale vždy by 

mělo být jasné, že klady převažují. U problémo-

vých psů, ale i u ostatních, využívám takzvaného 

operačního podmiňování – snažím se psa nená-

padně přimět k nějaké činnosti, kterou následně 

pojmenuji a řádně odměním. Použití korekce je 

regulérní a přínosné jedině tehdy, když okamžitě 

následuje pochvala, případně odměna. Neustále 

se setkávám se snahou motivovat psa pomocí 

odměn. Pokud se to dělá dobře, proč ne, ale 

pes se na mne nedívá nebo jde od nohy a já 

vytáhnu míček nebo pamlsek, co se stane? Je 

třeba si uvědomit, že tímto chováním říkám psu 

– nedívej se na mě, nebo jdi od nohy a budeš 

odměněn. Sám je to učím a pak se snažím toto 

chování trestem změnit. Jako výcvikář musím 

mít důvěru a jistotu, že ten, komu se snažím po-

máhat, pochopil a chce to, co já. Mohu mu totiž 

dát vše – jen ty ruce ne.   

Děkuji vám oběma za rozhovor. Erice pak 

za trpělivost a vůli pracovat se psem mno-

hými označovaným jako „pes k ničemu“ 

a Pavlovi za to, že nad nimi nezlomil onu 

příslovečnou hůl jako mnozí, ale naopak 

podal pomocnou ruku. O tom, že vše jde, 

když se chce, jistě svědčí zkoušky a úspěchy 

Jeka. A jistě nejsou zdaleka poslední!

 Stanislava Jansová  ■ 

 Foto: archiv E. Zelenkové, I. Panýrková
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oužiji rereguguulélélérrníí a přínosné jedině tehdy k

Měli jste i vy „problémového“ 

psa? Napište nám o životě 

a práci s ním! 

Své zkušenosti nám posílejte 

na redakce@pespritelcloveka.cz.

Chcete i vy využít bohatých zkušenos-

tí a přínosných rad Pavla Beera st.? 

–  Nabízíme poslední volná místa na výcvi-

kovém táboře pro všechny.  

–  Právě Pavel Beer st. zde povede i blok 

poslušnosti a speciál pro malá plemena. 

Budete mít možnost dvakrát denně tréno-

vat agility (Martina Konečná a další), zku-

sit dogfrisbee, coursing, dvakrát denně jít 

na obrany… 

–  Kombinaci aktivit pod vedením zkušených 

výcvikářů, kteří nad žádným psem roz-

hodně onu hůl nelámou, si budete moci 

zvolit dle zájmu sami!

Více na www.ambergold.cz.

Foto inzerát tábor

Rozhovor Pes k ničemu!


